
POLITIEKE PARTI J DEMOCRATEN '66

Verslag van de ALGEMENE LEDENVERGADERING, gehouden op vrijdag 14 
en zaterdag 15 juni 1985 in de FLINT te AMERSFOORT.

1. OPENING door de partijvoorzitter.

De partijvoorzitter opent om 20.05 uur het congres. Hij memoreert dat 
er door bepaalde organen in de partij nog nooit zo hard is gewerkt voor 
een congres als voor dit congres. Er is ongelovelijk hard geadviseerd op 
alle binnengekomen amendementen. De AR heeft hieraan 3 zaterdagen besteed. 
Een congres is derhalve ook nog nooit zo goed voorbereid geweest.
Op pagina 34 is een gewijzigde congresagende opgenomen. De belangrijkste 
wijziging is dat om omstreeks 14.00 uur op zaterdag staat geagendeerd 
de presentatie van de politieke boodschap. Ten gevolge daarvan zal de 
partijvoorzitter niet op zaterdag, maar op vrijdagavond spreken.
De partijvoorzitter stelt de congresvoorzitters voor t.w. Lies Mulderij,
Rob van Kamp en Herman Schaper. Hij wenst de congresvoorzitters veel succes 
toe.

De congresvoorzitter heet de aanwezigen welkom. Hij deelt mee dat er 4 
sprekerslijsten op het podium liggen voor de punten 4 en 5 van de agenda 2 
en de andere 2 zijn voor de punten 7a en 7b, te weten amendementen op het 
concept BP met positief advies en met negatief advies van het HB. Tot 20.30 
uur kunnen de sprekers zich aanmelden.
Voorgesteld wordt te benoemen in de stemcommissie: Wessels, Mw. v. Hulzen, 
Colin, Mw. Wijkmans en Jansen. De stemcommissie wordt bij acclamatie be- 
noemd.
In de notulencommissie worden bij acclamatie benoemd: Magda Berndsen en 
Ankie van Leeuwen.
De voorzitter van de stemcommissie legt de stemprocedure uit. Het hele con
gres kan er gesterad worden bij gewone meerderheden.

4. JAARREKENING 1984 en CONTRIBUTIEREGELING 1985
Penningmeester Tom Kok: Omdat de financiele oogappel niet voor iedereen 
leesbaar is, is er ook een positieve verklaring van de financiele commissie 
bij, en een accountantsverklaring.
Hij licht er 2 bedragen uit t.w. het negatieve resultaat over 1984 ten 
bedrage van f45.000.- dit is t.o.v. het vorige jaar een goed resultaat. 
Bovendien is het negatief vermogen gedaald naar /58.000.- 
Hij adviseert het congres om tot vaststelling van de jaarrekening over 
te gaan en de penningmeesters te dechargeren.
De contributieregeling is t.o.v. het vorig jaar ongewijzigd. Dit lijkt een 
verstandige weg, omdat er veel correspondentie is geweest tussen de leden 
en de penningmeesters i.v.m. de hoogte van de contributie. Overigens be- 
loven de penningmeesters dit jaar nog terug te komen m.b.t. een bijdrage 
aan het verkiezingsfonds.
Voorgesteld wordt ook deze regeling conform het advies ongewijzigd vast 
te stellen.
Tenslotte spreekt de penningmeester nog een woord van waardering uit voor 
de toenmalige penningmeesters t.w. de heren Fonkert en Spier, en de toen- 
roalige stafmedewerker financign Madelon Lemarchand. Bovendien bedankt hij 
de leden van de financiele commissie.
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Financiele commissie - Jan Prevoo:
Hij stelt het congres voor de jaarrekening goed te keuren en vast te 
stellen. Hoe korter de verklaring is hoe beter het is. Het geld hoort 
er echter wel bij. Aan de hand van de cijfers en centen loopt de finan
ciele commissie het hele partijgebeuren door.
De financiele commissie komt ongeveer eenmaal per 2 maanden bij elkaar.
De cijfers zijn de piketpaaltjes waarlangs het D'66 beleid wordt uitge- 
stippeld. De leden van de financife’le commissie zijn allemaal zelf partij- 
penningmeester geweest. Vervolgens schetst hij de overige gang van zaken 
rond de financiele commissie.
De zeer drastische bezuinigingen zijn goed verwerkt. Hij wil daarom ook 
het HB en de penningmeesters een pluim op de hoed steken.
Een vast ledenbestand biedt een kader. Hij roept de Democraten op om te 
investeren en ook de vakantiebijdrage niet te vergeten. Financieel en 
organisatorisch zijn de voorwaarden geschapen. Voor 1984 is er geen bij- 
stelling van de begroting nodig.
Hij noemt nog 2 punten: door het automatiseringsgebeuren zijn de kosten 
meer dan gehalveerd, En de aanschaf van het pand is een goed besluit ge
weest door een voortgaande aflossing komt het pand gestaag naar ons toe. 
Als continuTteitsfaktor is deze plek van groot belang.
Afsluiting van de jaarrekening dechargeert vooral Peter Fonkert. De finan- 
cife’le commissie zal graag Peter Fonkert in willen lijven.
Ook Ed Berkhout, oud penningmeester van de SWB zal gevraagd worden om zijn 
kennis in te brengen in de financi'dle commissie.
Douma: vraagt naar een positief algemeen in de jaarrekening.
Kok; antwoordt hierop dat dit een reservering betreft voor eventuele af- 
vloeiing van personeel.

De jaarrekening 1984 wordt bij acclamatte aangenomen.
De contributieregeling 1985 wordt eveneens bij acclamatie aangenomen.
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P0L1TIEKE P ft R T I J DEMDCRftTEN ’£6

5. Statuten STICHTING WETENSCHftPPELIJK BUREAU
Eric v.d. Hoeven
Met concept van de Statuten het U kunnen lezen in de 
Democraat van februari j.1. Het Bestuur van de SWB vraagt 
aandacht voor de Statutenwijziging die door het congres van 
26/11/79 was goedgekeurd. De rechtbank van Amsterdam heeft 
echter beslist, dat er onvoldoende reden bestaat voor deze 
statutenwijziging. Om dit probleeivi op te lessen kunnen we 
de stichting opheffen en vervolgens een nieuwe stichting in 
het leven roepen. Het bestuur heeft echter besloten af te 
zien om de Statuten te wijzigen. We vragen U of U zich met 
ons standpunt kunt verenigen.
Dat is kennelijk zo ...applaus.
Het congres stemt ermee in geen verdere stappen te nemen om 
tot een statutenwi j zig mg van de SWB te komen.

6. Vragenuurtje Tweed* Kamerfrechti*

M. Engwirdas Helaas zijn we vanavond slechts met 4 man 
vertegenwoordigd. D. Tommel is naar Londen en E. Wessel is 
om persoonlijke redenen verhinderd. Beiden zullen echter 
morgen ook aanwezig zijn.

B. flris!
ftan M.Engwirda: Hoe zit het met het Midden flmenka beleid
van deze regering.

M. Engwi rda s
Volgende week komt de kwestie Nicaragua in de 2e Kamer aan 
de orde. Helaas moet ik bekennen dat D. Tommel deze kwestie 
heeft overgenomen en ik weet met wat daaruit is gekomen. 
Zo mogelijk kan D. Tommel ons standpunt inzake een boycot 
morgen zeker toelichten.

Vragensteller:
In de krant lees 
dan met met WD 
en waarom ontgaat

ik allerlei verhalen over uitspraken om al 
en CDft in de regering te zitten. Het hoe 
mij.

M. Engwirda s
Ik was op deze vraag voorbereid maar wil hierop liever 
morgen antwoorden.

Vft. Meerburgs
Morgen komt dit punt zeker ter sprake, maar ik wil 
alle zekerheid iets weten over Starwars omdat deze 
volgende week in de Kamer aan de orde is.
Wat is het standpunt van D’66 in deze problematiek en wat 
kunnen wij doen om niet uit de boot te vallen. Dient de 
mogelijkheid tot verdediging van de ruimte door Europa niet 
open te blijven en wat is er t.o.v. een gezamenlijke 
houding bepaald en wat t.a.v. de Eureka plannen.

nu voor 
kwestie
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M. Engwirda s
Ik kom hier morgen niet op terug maar iemand anders wel. De 
regerxng ml best aan Eureka meedoen maar dan in de civiele 
sfeer. In E. E. G. kader, dus een wat andere structuur is 
Eureka beter van de grond te krijgen. Ik heb met Minister 
van fierdenne over deze kwestie gesproken. Het heeft onze 
aandacht.

Vragenstelsters *
Inzake de vestiging van nieuwe kerncentrales worden 
momenteel door kerncentrale-hobbyisten allerlei uitspraken 
gedaan inzake de eventuele vestiging in Broningen/Friesland 
Zeeland e.d. Gebieden waar de grond verzakt of waar andere 
factoren, zoals in Zeeland de dijken, gevaar kunnen 
opleveren, i.p.v. dat er aandacht besteed wordt aan 
alternatieve vormen van energie.

M. Engwxrda!
Verwijst hier naar beslispunt 5 van het H.B. Bij deze 
gelegenheid komt dit aan de orde.

Vragensteller:
Wat inzake een gedifferentTeerde energieprijs.

M. Engwirda!
Ik vmd dit een moeilijke vraag. D 
van. Mijn antwoord zou in strijd 
standpoint van de fraktie.

Tommel weet hier meer 
kunnen zijn met het

B. firis:
Inzake de openingstijden van winkels en gmeentelijke 
diensten. Wat kunnen gemeenteraden en de 2e Kamer hieraan 
nog doen.

L. Groenman!
De Kamer heeft mijn motie 
gemeentelijke instanties 
bij de gemeenten om hier 
afdelingen is dit bekend.

inzake de openstel1ingstijden van 
aangenomen. Nu ligt er een taak 
verder aan te werken. Bij onze

Vragenstpller s
Inzake Isra'el en de PLO vraag aan M. Engwi rda. In het 
beleidsprogrAmma is ons standpunt inzake de Midden Oosten 
kwestie veranderd. De PLO zou Israels recht van bestaan 
moeten erkennen.

M. Engwi rda:
De fraktie acht het eveneens wenselijk dat de PLO Israel 
erkent. Er is aangedrongen bij betrokken partijen door o.m. 
flmerika. Israel zou zich evenwel ook aan zijn 
verplichtingen moeten houden en zich terug moeten trekken 
uit de bezette gebieden.
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Vragensteller s
Dan een lets direktere vraag. Betreurt U het dat in het 
nieuwe concept beleidsprogranrirtia niet staat dat bij de PLQ 
(Yioet worden aangedrongen op erkennmg van Israel. Dit punt 
had ininimaal moeten zijn gehandhaafd.

M. Engwirda:
Dat had dan per amendement kunnen gebeuren. Deze zaak is 
echter nog niet helemaal verloren, want het verkiezings- 
programma moet nog wordevi vastgesteld.

Vragensteller:
Wat vindt U van de voorgestelde opslacj van kernafval bij 
Moerdijk zoals voorgesteld door de heer v. Pgt. Er ligt een 
schuld van 250 miljoen gulden bij het industrleschap; een 
firtikel 12 Gemeente/Provincie is onvermijdelijk. Heer 
Lubbers gevraagd of kopppelverkoop de oplossing is voor dit 
probleem. Moet Moerdijk de vuilnisbak van Brabant worden. 
Een koppeling van het afvalprobleem met een financiele 
regeling is'toch op zijn zachtst gezegd zeer vreemd.

M. Engwirda
Ik vind dit een zeer dubieuze zaak. D. Tommel/spant zich in 
dit probleem op te lessen. Wij verzetten ons ten sterkste 
hier tegen.

Vragenstel ler:
De SER heeft voorgesteld om het minimum loon drastisch te 
verlagen. Wat vindt de fraktie hiervan.

M. Engwi rda:
Pis U het goed vindt zou ik vanavond met op deze vraag 
willen ingaan. Morgen wordt hierover het e.e.a. gezegd.
Een dezer dagen heeft de heer den Uyl gezegd dat het 
verschil tussen modaal en rrunimumloon verkleind zou kunnen 
worden en heeft daarbij de plank flink misgeslagen. Onze 
frakxe wijst dit af.

Vragensteller:
Wat is een gewenst verschil.

Pntwoord:
Het verschil is netto 
gramma 1982/1986 zou u 
o. m. dat een verdere 
hetgeen boven 2x modaal

Ge r rit Smit:
De wet voorzieningen gezondheidszorg inzake decentralisatle 
van bevoegdheden is per 1.1.84 ingevoerd en er is niets van 
terechtgekomen. Zodra deze wet ingetrokken wordt, zullen we 
met nieuwe plannen komen inzake maatschappelijke dienst- 
verlening. Wat precies gebeurd is, is mij met duidelijk. 
Een nieuwe welzijnswet inzake jeugd en hulpverlenwgs

al zeer klein. Het verkiezingspro- 
erop kunnen nalezen. Hienn staat 
nivellenng moet worden afgewezen, 
wel gewenst is.

problematiek staat op stapel. E.e.a. vindt nu plaats via 
het RIPGG.
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7. HERZIENING BELEIDSPROGRAMMA

De congresvoorzitter geeft een toelichtlng op de behandeling van de 
amendementen op het Beleldsprogramma.
HB- Ewout Cassee: Het HB hecht er aan mededeling te doen van eventuele 
probleraen die zouden kunnen ontstaan, omdat de termijnen niet zijn ge- 
haald. De rapportagecie heeft hiervan melding gemaakt en dat is ook haar 
taak. Op het afgelopen najaarscongres is gemeld dat wij in de problemen 
zouden komen m.b.t. de termijnen. Daarvan is ook melding gemaakt in de 
verschillende Democraten.
De rapportagecie heeft tot taak de besluiten van die congressen vast te 
stellen. De rapportagecie moet schriftelijk eventuele compromis teksten 
aangeleverd krijgen.
De besluiten t.a.v. de beslispunten moeten verwerkt worden in het BP.

Congresboek volgend:
Amendementen op pagina 3:
Amendement 582:
Spreker vraagt verduidelijking t.a.v. het woord maximum en eerlijker.
HB- v.d. Bos: Men zou minder voorkeur stemmen nodig hebben voor een 
hogere plaats op de lijst. Dit zou de voorkeurstemmen meer tot zijn recht 
laten komen.
Zonder stemming aangenomen.
De overige amendementen op pagina 3 worden zonder stemming aangenomen.
Amendementen op pagina 4 worden zonder stemming aangenomen.
Amendementen op pagina 5:
Am. 708:
V.d. Zalm: Deze tekst is te ruim, het gaat te ver, het geeft geen boven- 
grens aan. De tekst zou iets genuanceerd moeten worden.
Indiener: de tekst is juist zo geformuleerd opdat zij een beetje krijgen wat 
zij hebben willen.
HB - v.d. Bos: is het met de indiener eens.
De amendementen op pagina 5 worden zonder stemming aangenomen.
De amendementen op pagina 6 worden zonder stemming aangenomen.
Amendementen op pagina 7:
Am. 569a: HB standpunt is ontraden. Am. 590bis: HB standpunt overnemen.
HB- Th. v. Eupen: Het HB is het met de strekking wel eens, maar door overname 
van 590bis wordt het overbodig.
De amendementen op pagina 7 worden zonder stemming conform het HB advies aan
genomen.
De amendementen op pagina 8 worden zonder stemming aangenomen.
De amendementen op pagina 9 worden zonder stemming aangenomen.
Amendementen op pagina 10: am. 610 wordt verplaatst naar morgen om bij het 
betreffende beslispunt behandeld te worden.
De overige amendementen worden zonder stemming aangenomen.
De amendementen op pagina 11 worden zonder stemming aangenomen.
De amendementen op pagina 12 worden zonder stemming aangenomen.
De amendementen op pagina 13 worden zonder stemming aangenomen.
De amendementen op pagina 14:
Am. 658: stemming: verworpen.
Am. 517:
Mw. v.d. Loo: Er wordt gesproken over kansarme groepen. Toevoegen m.n. meisjes 
en vrouwen. Zij wil dit expliciet opgenomen hebben.
HB- v.d. Bos: Het HB gaat er van uit dat vrouwen en meisjes bij de kansarme 
groepen zitten.
Stemming: verworpen.
Am. 581:
Douma: Democraten zijn voor rechtvaardigheid en dus ook voor een rechtvaardige 
verdeling. Daarom moeten wij ook met concrete voorstellen komen.
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Het Is een mogelijke maatregel om belastingontduiking tegen te gaan.
Belgi§ kent dit ook.
HB- v.d. Bos: vindt dit een onelgenlijk gebruik van banken. Banken moeten 
niet als een soort incassobureau voor de belasting gaan werken.
Stemming: verworpen.
Am. 679/1: zonder stemming verworpen.
Am. 679/15: stemming: verworpen.
Am. 665: in stemming; verworpen.
Am. 911 en am. 910 zijn ingetrokken.
Am. 738;
Ten Have: zoals het er hier staat begrijpt hij het m’et en is hij er dus tegen. 
An's; Het gaat er om dat het rijkstoelagenbeleid wordt gestroomlijnd,
HB- v. Hulzen: deelt de mening van de indiener en stelt voor het over te 
nemen.
Stemming: verworpen.
Am. 656:
Indiener: geeft een toelichting. Bepaalde taken kunnen ook door de politie 
overgenomen worden.
HB- v.d. Bos; de BVD is nog steeds een noodzakelijk kwaad. Dat de dienst niet 
feilloos werkt is waar, maar dan moeten wij met verbeteringen komen. Ontraadt 
dit amendement met klem.
In stemming: verworpen.
Motie 509:
V.d. Loo: Emancipatie is een speerpunt van beleid. De motie vraagt om aandacht 
te besteden aan emancipatie.
HB- v.d. Bos: Het gevaar van alleen maar verspreiden als een rode draad door 
het BP is dat de rode draad niet duidelijk wordt. Daarom wilde het HB het 
expliciet maken door het in 1 hoofdstuk op te nemen en niet te versnipperen.
PC- Klompenhouwer: de opstellers van de motie hebben kennelijk het BP niet 
goed gelezen. Er is een hoofdstukje over emancipatie als eye-catcher opge- 
nomen en het is ook als een rode draad verwerkt in het BP.
Stemming: verworpen.
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Inzake atn. 507!
Vrouwen van mmderheidsgroepen hebben te waken wet een 
achterstel 1 mg van de vrouw ten opzichte van de wan. Zij 
ervaren steeds weer problewen bij hun emancipatle. Dit 
probleew krijgt pnvoldoende aandacht. Het verblijf van de 
vrouw in Nederland is gekoppeld aan dat van haar echtge- 
noot. Zij heeft zelf gedurende een bepaalde tijd dat zij 
hier woont nog geen recht op een verbl i jfsvergunmng. Dit 
heeft nare gevolgen wanneer bijvoorbeeld een wishandelde 
vrouw die hier woont van haar wan wil scheiden. Blijf van 
wijn lijf huizen hebben hier steeds weer wee te waken. De 
vrouw zou onafhankelijk van haar echtgenoot woeten zijn.

H.B.s geen toelichting; adviseert overnewen.

Beslispunt is Kiesrecht met Nederlandse ingezetenen.
De wening van het HB is dat buitenlanders er direkt belang 
bij hebben zich te kunnen bemoeien met zaken die verband 
houden met hun werk- en woonwilieu. Dit zou wen een 
territoriaal beginsel kunnen noewen. De Nederlandse 
nationaliteit zou geen vereiste woeten zijn waar het 
geforwuleerde uit Bspt. 1 zou, ingevoerd langs geleidelijke 
weg, in de toekowst haalbaar woeten zijn.

fliYiendement 747
fils volgt gewijzigds bij besluits te 
beslispunt af te wijzen. Terwijl bij 
vervalt.
Wanneer wen 5 jaar in Nederland woont en 
taal machtig is wordt wen pas geacht te 
over bepaalde zaken, terwijl ook deze

achten volgt: en dit 
verzoekt etc. dit punt

de Nederlandse 
kunnen oordelen 
mensen normaal 

zouden echter dezelfde 
bij geweenteraadsver- 

Ik denk hier met alleen aan etnische winderhe- 
ook aan Belgen of flmerikanen die hier wonen. Dit

art ike 1 21 van De Rechten van De

belasting betalen. fllle 
rechten woeten hebben en 
kiezingen 
den, waa r 
is in tegenspraak wet 
Mens.

ingezetenen 
niet alleen

HB: ontraadt deze wotie. 
Stemming 747: verworpen.

flmendemen 558/1 en 572 tegelijk behandeld.
HB ontraadt beide.
M. H. Klijnswa:
Dit awendement beoogt wel aktief kiesrecht waar geen 
passief kiesrecht toe te kennen, zodat consequent ies met 
te ver gaan.

Niemand uit Limburg om am. 572 toe te lichten.

HB is van wening geen scheiding aan te brengen in aktief en 
passief kiesrecht. Wij menen dat het inzicht aan de kiezers
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most worden overgelaten. V.w.b. am. 5728 dit gaat nog 
verder, Wij ontraden beide inoties 
Stemming 558/I verworpen 

572 verworpen.

Amendement 692s
Hr. Biegelaar 15 met aanwez ig.
Hr. Klijnsmas 5 jaar is geen goed kriterium. Ook als men 
korter hier is, is men heel goed in staat een verantwoorde 
keuze te maken.
HB: De andere mogelijkheid om eerder te kiezen is 
nationalisatie. T.a.v. de amendementen inzake het de taal 
machtig zijn, hebben we geadviseerd deze over te nemen, 
omdat we zelf inmiddels ook tot dat inzicht zijn gekomen.

Am. 55B/II na stemming verworpen
692 HB adviseert overnemen, na stemming aangenomen.

Amendement 645: indieners niet aanwezig.
HB ontraadt dit amendement; na stemming verworpen.

Amendement 669: tekst enigszins gewijzigd.
Het voorstel van HB is met langer te praten over het 
Neder1anderschap maar over ingezetenschap. Het probleem van 
de Nederlands ingezetenen om de Nederlandse nationaliteit 
te aanvaarden, is het verlies van de oorsoronkelijke 
nationaliteit. Wat voor veel mensen een te groot dilemma 
kan zijn.
HB: Terzake van de behandeling van de wet op het Nederlan- 
derschap heeft D’66 laten aantekenen de mogelijkheid van 
een dubbele nationaliteit voor een beperkte periode te 
hebben. Bijv. voor mensen die anders problemen krijgen. Met 
name Marokkanen die op fami1iebezoek willen in Marokko.
Na stemming wordt dit amendement verworpen.

Bpt. 1 wordt gesplitsts Eerst wordt gestemd over as Stattn 
Generaal + Provincials Staten hetgeen bij stemming 
verworpen wordt; daarna alleen m.b.t. Provinciale Staten 
wat aangenomen wordt.

Toespraak partijvoorzitter
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Beslispunt 2.
HB- Mw. Stegeman geeft een toelichting. De optie tot de terugkeer is onjuist.
De kinderen moeten de mogelijkheid hebben om terug te keren van hun 12e 
tot hun 21e jaar.
Am. 580a:
Douma: van te weinig gewicht. Heeft geen bezwaar tegen de tekst van het 
beslispunt, maar tegen het beslispunt op zich.
Stemming: verworpen.
Am. 973:
Programmacie: de strekking ervan is om aan de terugkeeroptie een limiet te 
verbinden.
HB: de terugkeer moet voor het 23e jaar geeffectueerd zijn.
Stemming: aangenomen.
Am. 432 is ingetrokken.
Am. 571a zonder stemming aangenomen.
Am. 547:
HB- Mw. Stegeman: in de terminologie geboren en getogen zit dit al gebakken. 
Stemming: verworpen.
Am. 693:
Stemming: verworpen.
Am. 571b:
Stemming: aangenomen.
Fokkink stelt dat door de aanname van 571b er een tegenstrijdigheid in het 
beslispunt staat.
In stemming beslispunt 2: bij grote meerderheid aangenomen.
ARM 519:
Indiener deelt mee dat er 2 wijzigingen aangebracht moeten worden bij spreekt
als hun mening uit:
le - voor 24 maanden schrappen
2e - dat de beloning van deze vrouwen echter gelijke tred moeten houden met 

die van dienstplichtige mannen.
V.d. Bos - HB: is blij met deze motie, gezien de wijzigingen die zijn aange- 
bracht.
Zonder stemming aangenomen.
ARM 502:
Indiener geeft een toelichting.
HB neemt het graag over.
Zonder stemming aangenomen.
BPT 544 en BPT 646: INDIVIDUALISERING
Paul de Graaf vraagt bij ordevoorstel dit punt naar de zaterdag te verschuiven 
gezien het gewicht van de zaak.
HB: Dat er geen nieuw beslispunt ligt komt doordat het het HB niet is gelukt 
datgene uit te breiden wat het vorige congres reeds is aangenomen.
Ordevoorstel in stemming: verworpen.
BPT 544:
Henk Hoen: Het concept BP is niet geheel duidelijk wat betreft individualisering 
Daarom is besloten met deze tekst te komen.
BPT 646:
Paul de Graaf: Waar het om gaat is het minimumniveau wat in de sociale zeker- 
heid gegarandeerd moet worden,
Er is een verschil tussen het minimumniveau van alleenstaanden en mensen die 
met meerderen in 1 huis worden. Daarom moet voor hen het 170 niveau gehandhaafd 
worden en niet het 200 niveau.
Mw. Boogerd: In essentie zitten er niet zo veel verschillen in beide beslis-
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punten. Zij dienen dan ook beide ontraden te worden. Zij deelt niet de 
mening dat op het mim’murobestaansniveau niet geTndividualiseerd moet 
worden.
Vraagt de indiener van 544 ora de laatste alinea te beginnen met Dit is 
te schrappen.
Mw. Groenman denkt dat alleen 544 overgenomen kan worden. Beslispunt 646 
kan stellen dat D'66 water bij de wijn doet.
Beslispunt 544 ligt in lijn met wat het vorige congres is aangenomen.
HB- Van Eupen: Het HB heeft zeer veel bezwaar tegen BPT 646, omdat het 
uitgangspunt negatief is.
Overigens in 544 staan geen nieuwe dingen t.o.v. wat in het BP staat. 
Stemming:
646 - verworpen.
544 - aangenomen.
Mw. Stegeman deelt mee dat er een tekstaanpassing heeft plaatsgevonden 
in beslispunt 2, omdat de rapportagecie een tegenstrijdigheid heeft ge- 
constateerd. De nieuwe tekst luidt: ter vermijding van oneigenlijk ge- 
bruik vervalt het recht hiervan gebruik te maken 2 jaar na het bereiken 
van deze leeftijd. Deze tekst dient gezien te worden als aanvulling.
Am. 710;
Indiener: het gaat alleen om het verplaatsen van het probleem en niet om 
het oplossen ervan. Daarom wordt voorgesteld het te schrappen.
HB neemt het over.
Congres gaat hiermee accoord.

De voorzitter schorst om 22.55 uur de vergadering.
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Zaterdag 15 juni 1985.

9. HEROPENING

De voorzitter opent om 9.35 uur het congres.

10. PRESENTATIE KANDIDATEN BESTUREN EN COMMISSIES
Er zal geen schriftelijke stemming plaatsvinden omdat er evenveel 
vacatures zijn als kandidaten.
Der halve worden de kandidaten bij acclamatie benoemd te weten:
Bestuur PEAC:
Mw. v.d. Loo 
Mw. Penders 

van lets 
Mw. Verstegen 
Mw. Vreugenhil 
Bestuur PSVI:
Mw. Klaassen 
Hr. Oosterhuis 
Bestuur SWB;
Hr. Langenberg
De lijsttrekker voor de verkiezingen van de provincie Flevoland presenteert 
zich.

11. VERVOLG BEHANDELING BELEIDSPROGRAMMA
Cassee geeft wederom een uitleg van de procedure t.a.v. de behandeling van 
het BP en de termijnen.
Congresvoorzitter:
De congresleiding heeft besloten om zo veel mogelijk de behandeling van de 
amendementen groepsgeijws te doen plaatsvinden per punt.
Bij acclamatie gaat het congres hiermee accoord.

Beslispunt 3:
Van Hoorn - HB geeft een toelichting.
Motie 546:
Van Hoorn stelt dat dit nu niet aan de orde is. In 1984 op het najaarscon- 
gres hebben wij uitvoerig gesproken over middellange afstandswapens.
Stemming: verworpen.
Am. 998, 999;
Mertens: dit is een overblijfsel van het amendement van Amsterdam. Het 
dictum heeft een andere vorm gekregen, waarin veel ideeen die oorspronkelijk 
in het amendement zaten teruggevonden kunnen worden.
Er blijft een tweede punt over nl. waarom worden middellange afstandswapens 
uitgesloten.
Meerburg; Vindt de tekst van het beslispunt vrij goed. Hij vindt het een 
juiste zaak wanneer D'66 zich uitspreekt over de consequenties die het terug- 
dringen van de rol van de kernwapens met zich brengt.
Wij moeten ons wel realiseren dat er bezuinigd zou kunnen worden als de 
samenwerking op gang zou komen t.a.v. de wapenprodukties. De defensiebud- 
getten behoeven niet automatisch te stijgen, maar er kan efficienter ge- 
werkt gaan worden.
Is het met genoemd amendement niet eens. Dit hoort niet in het beslispunt thuis. 
Van Hoorn: beslispunt gaat uit van het criterium dat als er een conflict uit- 
breekt de nucleaire drempel wordt overschreden.
Een doctrinediscussie hoort niet bij deze discussie thuis, daarop moet op een 
volgend congres teruggekomen worden.
Am. 717 is een open deur en geen duidelijke toevoeging aan het beslispunt.
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Mertens stelt dat de discussie m’et overgedaan moet worden, maar er moeten 
lijnen in aangebracht worden.
Stemming:
Am. 676: verworpen 
Am. 998: verworpen 
Am. 999: verworpen 
Am. 717: verworpen
In stemming beslispunt 3: aangenomen.

Beslispunt 11.
Van Eupen - HB: Dit punt heeft vorige congressen uitvoerig de aandacht ge- 
had. Er worden 3 termen gebruikt t.w. 1. sociaal contract, 2 taakstellend 
wettelijk kader3. het enige nieuwe wat in dit beslispunt aan de orde wordt ge- 
steld is, dat wanneer allebei niet lukt, dat het helaas nodig zal zijn 
om langs wettelijke weg totch ADV af te dwingen.
Hanteren van een wet op dit gebied is niet de meest sympathieke weg, zeker niet 
voor D'66, maar als het niet anders kan moet het wel.
BPT 566;
Mw.v.d. Loo: enkele leden zouden problemen kunnen hebben met punt b. Vraagt het 
HB het over te nemen als punt b. wordt ingetrokken.
BPT 453:
Van Eupen - HB; de indiener is met hem van mening dat de formulering onder van 
mening niet geheel gelukkig is. Wat de indiener bedoelde is dat de economische 
groei niet het enige criterium mag zijn en daar is het HB het roee eens. In die 
zin wil het HB het ovememen.
Ahsman; ADV kan alleen als er een economische groei is. Men moet er van uit- 
gaan dat er werk genoeg is, maar er is geen geld genoeg voor. Er is sprake 
van overproduktie en onderconsumptie.
Baas: Was blij met het beslispunt wat in het eerste congresboek stond. Met 
het nieuwe beslispunt is hij niet zo blij. Principes van decentralisatie 
stonden hoog bij D'66. Laat de overheid eerst maar eens zelf orde op zaken 
stellen en laat het bedrijfsleven zijn gang gaan. T.a.v. VUT is het bedrijfs- 
leven bezig met ADV. Laat het over aan de sociale partners.
Stelt voor het oude beslispunt weer naar voren te brengen.
Programmacommissie: Ook voor de PC is de toevoeging van het wettelijk kader 
een novum. Daarom wil men regel 3 van het nieuwe beslispunt apart in stemming 
gebracht hebben. Dus eerst stemmen over het wettelijk kader en dan over het 
beslispunt.
Van Eupen: Het verbaast hem dat de programmacie terugschrikt voor een novum 
wij zijn immers een vernieuwingspartij.
Wij zijn begonnen met een sociaal contract binnen een taakstellend kader.
Wij hebben gezegd in 1990 moet 32 uur zijn bereikt. Hoe dat is aan de sociale 
partners om te regelen. Wanneer het niet lukt is het aan de overheid om in 
te grijpen. Het PEAC punt is al door het congres aangenomen.
Economische groei is inderdaad belangrijk om tot ADV te komen, maar econo
mische groei is niet het enige belangrijke ding.
De nieuwe formulering van De Graaf is overgenomen en met rapportagecie overeen- 
gekomen.
BPT 566: b. is ingetrokken. Schriftelijke stemming: 104 voor, 131 tegen: 
verworpen.
BPT 453: stemming: aangenomen.
3e regel van het beslispunt apart in stemming: schriftelijk: 133 voor,
95 tegen: aangenomen.
Beslispunt 11 in stemming: aangenomen.
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fictuele Politieke Moties:
fipiYi Slfis T. de Blank is met vakantie.
C. Wensveld: Vooral de mensen die op kleme schaal 
frauderen warden gepakt. De grotere zwendelaars die gepant 
worden vallen uit de boot; de gevangemssen zitten imiYK;rs 
vo1. Hier sou een oplossing voor moeten worden gevonden.

H. Douma: Dene motie heeft mijn symphatie, is n.m.m. alleen 
met concreet genoeg. Hoeveel aanbiedingen men met krj.jgt4 
werknaamheden zonder BTW te laten vernchten. Wat doen wij 
er aan. Hopei ijk knjgen we net zoveel zetels als ik van 
zalke aanbiedingen. Graag zou ik nog wat amendementen 
indlenen.

Voorzitters dat kan met.
HB adviseert overnemen.
Stemming voor overnemen.

Opm. 561 komt bij beslispunt 12 Privacy aan de orde
B.vd Boss D’66 hecht aan privacy. Waakzaamheid vereist bijr
registratie van gegevens. Koppeling van gegevens is met
goed. We zijn tegen invoering van het persoonsbewijs. Wei
voor Sofmummer.
adviseren aannemenSSl.

Vraag: Waarom zou dit slecht zijn.
Indiener: HB neemt e. e. a. over. Redenen zijn te grote 
invloed op prive’leven. Te geconcent reerde gegevens 
opstapeling zou slechte zaak zijn. Lees de kranten er op 
na 1
0pm. 561 na stemming aangenomen.
Bpt. 12 na stemming aangenomen.

Bpt. 5 Kernenergies
J. vd Reidt! De motes 642, 570a, 570b worden ingetrokken. 
Ondanks dat HB tegen is, draaien de kerncentrales door, 
hoewel het afva 1 probleem met is opgelost. Daarom zouden op 
voorhand de kerncentrales gesloten moeten worden. Wij 
stellen voor behandeling van dit onderwerp als volgt te 
splitsen eerst motie 617 en dan de rest.

Quirien Lensveld!
Ik begnjp het stand punt van HB. SI ui ting van kerncent rales 
gaat vlg. de commissie Beek met enorm kapitaalver1les 
gepaard. Bovendien Kan het techno 1 og i sch onderzoek met 
achter raken. Toch heb ik niet het idee dat dit de 
oplossing is.

Sprekers:
I. T. Oshman! Ols milieu voorstander vind ik het heropenen 
van eenldergel ijke discussie belangnjk.

2. J. Opotheker! Ik ben tegen deze motie. In het verleden 
is hierover uitgebreid gediscussieerd. Oandacht moet worden 
besteed aan het afvalprobleem.

3. 0. Meerberg: Het lijkt mij juist hier opnieuw naar te 
kijken maar volgende week zal het groot zomer debat 
plaatsvinden en daar moeten we met op vooruit 1 open.

4. D. Fell! Vlg. de BMD moeten er geen nieuwe kerncentrales 
komen en geen siuiting van de bestaande centrales en ook
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geen uitbrexding plaatsvinden. fils (nilieu partij zijn wij 
tegen afval. Het alternatief is o.a. kolen en dat geeft ook 
afval. Daaroivi is het af val p rob 1 eeivi geen reden orvi de huidige 
kerncevit rales te sluiten. Uit respect voor de BMD kunnen we 
niet lYieer kerncent rales bouwen dus de huidige centrales 
moeten openblijven.

HBs De BMD is niet aktueel; ontraadt 617

Quinen Lensvelt : Volgende wsis komt deze kwestie in de 
kaiYier aan de orde. Nu zou congres iroeten beslissen over 
regel 1 en 3 en t.a.v. reael 2 kunnen we verder discussi^- 
ren.

Rapp. coiriiYiissie s mondelinge wijzigingen kunnen nu met 
plaatsvinden.
Motie 617 wordt ingetrokken.

Dati volgt nu de verdere behandeling waaronder motie 675 in 
combinatie met 992a.

Toelichting op motie 624a! D. Prins is niet aanwezig. 

fimendement 607s S. vd Veldes
Zou le punt emgszins gewijzigd zien. Heldere formulenng 
inzake sluiting is belangnjk. Wij dienen een duidelijk 
standpunt in te nemen met het oog op de verkiezingen.

flm.675 en 992a ftfd. Utrechts
De mogelijkheid van openlaten oude krncentrales garandeert 
dat de afvalproblematiek bestudeerd wordt.

flm.62S Chel Mertenss
Voor openhouden i.v.m. onderzoek.

flm.749bs tekst gewijzigds andere wordt alle en het woord 
def initleve vervalt. 
geen toelichting.

flm. 610s Tegen ondergrondse opslag van chemisch*- en 
radio-aktief afval.

flm. 718 Haarlem:
Ook proefboringen behoren hiertoe. 

flm. 576s geen toelichting 

flm. 992b geen toelichting
Uaarom is het standpunt van HB totaal veranderd bij 71S?

Mbt. tot het radio-aktieve afval geldt het volgende vlg. 
prof. Cohen zou bij het opbergen van het afval op 600 m. 
diepte in de grond van de V.S. het aantal doden toenemen 
met 4/10 in de eerste miljoen jaar. Dat is bijzonder



wexnig. Het probleem is hoe kom je aan een mol die dat 
afval verspreidt.
J. flpotheker! Wij moeten ons richten op de totale 
energie-voorziening. Daarom am. 624a. Ook alternatieven 
i.p.v. kernengergie dienen betrokken te worden. Een reaktie 
op am. 623cs bij import kunnen we met nagaan of de energie 
wellicht uit Duitse of Franse kerncentrales afkomstig is.
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E. vd Hoevem Wij blijven bij afwijzing meuwe kerncentra- 
les zolang het afvalprobleem onvoldoende opgelost is. 
Dodewaard wordt toch gesloten, Borssele openhouden.

ft. Meerburgs fian alternatieve vormen van energie wordt door
de regering veel 
taak voor D’ 66. 
Megawatt hebben 
stijging van
kerncent rales 
is er de zure 
ve rand e ring en 
ongeluk m.b.t.

te weinig aandacht besteed. Hier ligt een 
In de 90er jaren zullen we te weinig 
als we niets ondernemen, terwijl een 

het energieverbruik voorzien is. Oude 
moeten gesloten worden. T.a.v. gebruik kolen 
regen kwestie, waardoor er klimatologische 
plaatsvinden. Tot op heden is er geen enkel 
kernafval gebeurd. Wei ligt er het punt van 

het vnjkomen van zeer duidelijk radioaktieve stoffen. Dit 
moet eerst opgelost worden en verdere standpunten dienen 
open te blijven.

S. vd Velde! Blijft voor am. 607.

J. Jorntsma! Druk t.o.v. de lagere overheden wordt groter. 
Het is heel belangnjk dat wij tegen uitbreiding van 
kernenergie zijn en daarvoor zijn goede argumenten 
noodzakelijk. Zolang het afvalprobleem niet opgelost is, 
dienen we de kerncentrales sti1 te leggen.

D. Feil! Sluit zich aan bij relaas fl. Meerburg. We zouden 
de BMD moeten respecteren.

H.v.Zijsts Dodewaard + Borssele blijven open verder de 
uitspraak van de BMD volgen.

B. flris: T.a.v. milieu vriendelijke energiebeleid kan ik
stellen dat dit geld gaat kosten. D’66 leden steunt dit 
fonds financieel!

J. vd Reidt! T.a.v. Am. 624a: Brotendeels komt dit overeen
met het Bpt. 5. We zouden dit am. graag overnemen zonder 
verdere democrat isering. T. a. v. am. 607 dit gaat wel 
duidelijk over het afvalprobleem en houdt tevens verlies 
know how in- Zou graag zien dat toegevoegd werd! wij zien 
geen gevaar in voldoende onderzoek naar alle andere 
mogelijkheden.
HB ontraadt am. 628.
Am. 992a en b! ingediend door een aantal afdelingen. Deze 
amendenten zijn ontraden door het HB ondanks de BMD 
discussie. Wij lappen die echter niet aan onzeVaars. Het 
afvalprobleem is na 40 jaar nog steeds te groot. Een
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logische consequentie zou zijn dat de huidige kerncentrales 
gesloten zouden nrioeten worden. Vlg. de BMD is bijna 5054 van 
de Nederlanders voor sluiting van de bestaande centrales. 
Wij staan daarin met alleen!

HB P. Hagendoorns Proefboringen horen bij onderzoek naar 
afvalprobleem. fifval kan niet vervoerd worden. Bovengrondse 
opslag is dubieus. Wij als HE vinden het inconsistent op 
voorhand uitsluitxng van die mogelijkheden voor te staan.

Indienerss
D. Prins niet aanwezig.
S. vd Velde* met verbazing heb ik geconstateerd dat mijn 
amendement niet overgenomen wordt, terwijl men het er wel 
mee eens is.

Am. 675 + 992* Utrecht* Wanneer we de bestaande kerncen-
trales openhouden gaat de techmsche know how niet verloren 
en kan er wellicht op den duur een oplossing gevonden 
worden voor het afvalprobleem.

Am. 623c Utrecht* We zijn tegen nieuwe kerncentrales, maar 
ook tegen importeren van stroom dat opgewekt kan zijn in 
buitenlandse kerncentrales.

Am. 628 Chel Mertens* We zijn dus tegen nieuwe kerncen- 
trales. V'oor mij is het echter onbegn jpel i jk dat we tegen 
openhouden van bestaande kerncentrales zijn.

Am. 749b Helmond* geen commentaar.

H. v. Zijst* voor mij is de ISO ommezwaai van het HB 
onbegn jpel ijk.

Am. 576 Limburg met aanwez ig.

Am. 992b Utrecht geen commentaar.

Amendement van orde eerst behandeling Am. 992a omdat die 
het verdergaanst is.
Advies rapportage commissie* congres heeft hierover laatste 
woord. Ik verzoek echter de normals volgorde te handhaven. 
Stemmen eerst over am. 675 en 992a en dan de rest.
□ rdevoorstel verworpen.

Am. 624a zander stemming aangenomen.
Am. 607 HB ontraden* stemming verworpen.
Am. 675 + 992a gezamenlijk in stemming 
voorstel niet goed behandeld 
voorstel aangenomen.

Am. 628 vervalt.

Am. 623c schriftelijke stemming* voor 199 en 270 tegen 
amendement 623c verworpen.



- 18 -

fiivi. 743b zonder stemiYiing aangenomen.

fiiYi. 716 schrx ftel i jke steiYuYiing voor 169; tegexi 205:
amendement 716 verworpen

fltYi. 576 Yia stemming aangenomen.

RiYi. 992b verworpeiT

Tekst Bpt. 5 emgszins gewijzigd: regels 678 vervalt + bij 
beslispunt 3 regel 3 tegen wordt yoo,j2 e'"1 wordt aangenomen.

Beslispunt 13:
HB- Spier: geeft een toelichting op het beslispunt, Wij blijven zitten met 
een probleem van een veelvuldig gebruik van harddrugs, Vooral uit het oog- 
punt van volksgezondheid is het noodzakelijk daarop te blijven letten.
Omdat wij niet precies weten hoe wij deze mensen moeten helpen, moeten wij 
niet de weg afsluiten, maar t.a.v. de verstrekking een terughoudend beleid 
voeren.
Am. 633:
Mw. de Bussy: Het HB heeft al iets gedaan aan datgene wat de indieners wilden 
nl. het woordje gratis er uit gehaald, Daardoor is de helft van het amende- 
ment komen te vervallen nl, de laatste zin van het amendement.
Am. 661:
Apotheker: Kan het betoog van Spier van harte onderschrijven. Het probleem 
waar hij mee zit is dat gratis verstrekking van heroine geen oplossing is 
voor de problemen. Daarom heeft hij zijn amendement ingediend.
Op zich is hij accoord met de interpretatie die Spier heeft gegeven aan het 
beslispunt.
Had echter wel de behoefte om t.a.v. het -BP een tekstwijziging voor te stellen. 
Ten Have: Is blij met de toelichting van Spier, want de toelichting in het 
congresboek deugt niet.
Am. 633: een verduidelijking van het BP.
Spier: Am. 661: wij willen ons blijven inzetten voor de bestrijding van de 
oorzaken. De oorzaken kunnen in de toekomst wel bekend zijn. M.b.t. de gratis 
verstrekking stelt het HB zich op het standpunt dat indien het beslispunt 
wordt aangenomen, het woordje gratis niet in het BP opgenomen zal worden.
Het beslispunt wordt in het BP verwerkt.
Apotheker trekt hierop zijn amendement 661 in.
Am. 633 in stemming: aangenomen.
Beslispunt 13 in stemming: aangenomen.

Organisatorische moties 
OM 563:
Mw. Verstegen: Enerzijds is de motie een dankbetuiging aan de PC, anderzijds 
behelst het een vraag ora stukken leesbaar te schrijven en de tekst zo kort 
mogelijk te houden.
OM 619:
Mw. Lensvelt: er bestaan onduidelijkheden, wat is nu uitgangspunt voor het 
VP.
HB- Cassee: T.a.v. Om 563: de ALV heeft het HB opgedragen om een BP voor te 
bereiden. Wat gevraagd wordt zal t.a.v, het VP uitgevoerd worden. Het HB 
ontraadt deze motie.
T.a.v. OM 619: met het eerste gedeelte is het HB het wel eens, maar de bijlage
gaat te ver. Het HB gaat wel accoord wanneer de indieners bereid zijn de 
bijlage te schrappen.
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Programmacie - Klompenhouwer: Motie 563 is in strijd met eerder ge- 
nomen besluiten op de vorige ALV. Bovendien is de motie niet uitvoer- 
baar en in strijd met congresbesluiten.
OM 619: de indieners trekken de bijlage in.
OM 563: in stemming verworpen 
OM 619: in stemming aangenomen.

Beslispunt 4.
HB vindt dit in tegenstelling tot enkele indieners van amendementen dit 
wel een belangrijk punt.
Uitgangspunt van het HB is dat de landelijke overheid zorg draagt voor 
de zwakkere regie's. Spreiding kan daarbij een middel zijn. Sommige regie's 
kunnen in bepaalde tijden als structureel zwakke regie's worden aangeduid 
en later weer minder. Het uitgangspunt is dat de regering niet zo maar toe- 
zeggingen ongedaan kan maken. Als er in de zin als door Drenthe verwoord is, 
er toch zwaarwegende bezwaren zijn, dan heeft de regering er voor te zorgen 
om met vervangend beleid te komen.
Deze overwegingen hebben er toe bijgedragen dat het HB met genoemd beslispunt 
is gekomen.
Op grond van gesprekken met indieners van amendementen is een nieuwe tekst 
gemaakt.
De rapportagecie stelt voor om deze tekst op grote schaal te verspreiden aan 
de zaal.
Am. 580b:
Douma: De toelichting is voldoende duidelijk. Hij wenst stemming.
Stemming: verworpen.
Am. 691 wordt na stemming verworpen.
In stemming wordt gebracht wie door wil gaan met de behandeling van dit 
punt: de meerderheid is hier voor.
Am. 609:
Indiener: er wordt ingegaan tegen de sociale infrastructuur. Je moet de mensen 
in de regio niet allerlei papieren beloften doen, die niet waar gemaakt kunnen 
worden.
Am. 684 is ingetrokken.
Ronde:
Wilpstra: De doelstelling van regionaal beleid is een prima doelstelling.
Het gaat om een rechtvaardiger verdeling. De zwakke regie's profiteren trager 
van de economische opleving en krijgt eerder klappen wanneer het slechter gaat 
met de economie.
Vanuit Groningen wil men ook bestaande rijksdiensten niet uitsluiten. Er ligt 
een versmalling van wat men in het noorden wil en vanuit het westen kan.
Daarom kan men wel accoord gaan met de nieuwe tekst van het HB.
Daarom ook wordt voorwaardelijk 652 ingetrokken.
Mertens: De oorspronkelijk tekst van het HB sloeg nergens op. Heeft met de 
nieuwe tekst het probleem dat waar gesproken wordt over het nakomen van af- 
spraken, het niet duidelijk is om welke afspraken het gaat. Voor wat voor 
soort afspraken geldt dit dan.
Verzoekt punt 2 apart in stemming te brengen.
Mw. Vreugdenhil: Het overplaatsen van bestaande rijksdiensten en de effecten 
daarvan voor vrouwen. In veel gevallen zullen de vrouwen hun banen moeten op- 
zeggen wanneer de mannen wordt verplaatst.
Mw. Gelderblom: spreekt namens de stad Den Haag: Den Haag is beoordeeld als 
een donor waar wel wat werkgelegenheid vandaan kan. Je kan echter geen mensen 
overplaatsen. Vindt het onjuist en jammer dat er een soort graadmeter van 
ellende van werkloosheid mag worden aangemeten. Zij kan wel leven met het 
nieuwe beslispunt.
Slottje: Kan zich niet zo gemakkelijk in de nieuwe tekst vinden. Er is be- 
gripsverwarring over zwakke regio's. De spreiding van rijksdiensten is altijd 
een middel geweest om de werkstructuur te verbeteren.
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Mw. Versnel: Grote steden koroen steeds dramatischer in de werkgelegenheids- 
problematiek te zitten. Er zijn wijken met 50°^ werkloosheid. Punt 1 van het 
nieuwe beslispunt zou er eventueel uitgehaald moeten worden.
Baas: De afgelopen jaren is er een discussie gevoerd binnen D'66 hoe je 
aankijkt tegen sociaal-economisch beleid. Wat is er de afgelopen jaren ge- 
beurd? Het belangrijkste in het beslispunt is dat de grote steden in de 
randstad betrokken worden bij de discussie over de spreiding van de rijks- 
diensten. Naast het rechtvaardigheids criterium zal ook het doelmatigheids- 
criterium gevoerd moeten worden.
HB; In de tekst staat niet zo zeer nieuwe rijksdiensten als wel taken van.
In de tekst is ook de doelmatigheid opgenomen.
Bepaalde afspraken kunnen wel onduidelijk zijn, maar daar kunnen wij niets 
aan doen. Het gaat er om dat je je aan bepaalde afspraken houdt.
Is het eens met het betrekken van het emancipatie aspect hierbij. Er zullen 
echter geen detailpunten in het beslispunt opgenomen moeten worden.
Wil overigens best het woordje eventueel schrappen.
Van der Velde: begrijpt dat de tekst van het amendement is overgenomen.
Daarom trekt hij 609 in.
Am, 434 is ingetrokken.
Am. 652: de tekst van het beslispunt is evenwichtiger, daarom wordt dit 
amendement ingetrokken.
Am. 550: indieners kunnen zich in het nieuwe beslispunt vinden en trekken 
daarom hun amendement in, echter alleen wanneer het nieuwe beslispunt inte- 
graal in stemming wordt gebracht.
Am. 698 is ingetrokken.
Am. 433a en 433b zijn ingetrokken omdat ze overgenomen zijn door het HB.
Baas gaat accoord met het schrappen van het woordje eventueel.
APM 549 is ingetrokken.
Am. 748 wordt na stemming verworpen.
Van de orde wordt gevraagd het woordje eventueel apart in stemming te brengen. 
De rapportagecie zegt dat dit niet kan.
Motie van de orde van Mertens om dat punten apart In stemming te brengen wordt 
na stemming verworpen.
In stemming beslispunt 4: aangenomen.

Beslispunt 6
Motie 668: na stemming verworpen.

Arti- 579 Ko Anthonisse: is voor niveau verbetering onderwijs 
door kleinere scholen + klexnere klassen en tegen 
middenschool.
HB ontraadt dit amendement.
Stemming! Amendement 579 verworpen.

Am. 577s geen commentaar

Am 829 Chel Mertenst Am. 679/7 ligt wat dit bet reft geheel 
op dezelfde lijn. We zouden moeten uitgaan van een 
3/sporenbeleid! het uitgroeien van voortgezet basisonder- 
wijs en de le fase categoraal onderwijs.

Am. 435a R. Kamps> gen toelichting

Rapportage commissiei dit klopt niet.

Am. 435a en 435b worden ingetrokken.
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fiiYi. 559a, b cs H. Moermans Ik heb grote moeite met het 
isoleiYient van de Middenschool. Er zou een algehele
herindeling var> het onderwijs (Yioeten plaatsvinden wat 
vastgelegd moet worden in het concept beleidsplan en niet 
ivi de defitYitieve tekst van het Beleidsplan.
Doel van experiiYienten is het oplossen van knelpunten n het 
onderwijs, dit i.t.t. het verhaal van Chel Mertens.

Oiyi. &99 Hr. Peters! Heeft voorkeur voor 2—sporen beleid. Op 
12-jarige leeftijd kan men met geacht worden te weten
we Ike kant men later op wil. De motivatie van oudere 
kindereYi die de Middenschool achter de rug hebben is groter 
daYY van kinderen waar dat niet het geval is. In elke 
gemeeYYte zou een MidderYschoo 1 moeten zijn. Over deze
kwestie dient grotere duidel i jkheid te bestaatfn.
HB raadt aan overrYemen.

Pm. 679/2 H. Nijhuis! Is verbaasd dat Middenschool een 
beslispunt geworden is. Onderwijs vraagt om decentralisatie 
in het algemeen.

advies HB: overnemen.

Pm. 629 Chel MerteYYs: Heb met veel toe te voegen. De 
waardering op dit puYYt kaiY ik niet helemaal volgen. 
Uitbreidig van experimenten op dit gebied is aan te 
bevelen.
Am. 679/7 Hengelos als er na 1990 een beoordeling van de 
MiddeYYschoo Iproblemat iek komt, moet er ook iets zi^n om te 
kunnen beoordeleYY.

Wo 11 fensberger: Wij dienen het onderwijs open te houdeYY 
voor vermeuwingen + kwaliteitsverbetering. Een te vroege 
keuze voor kinderen is een dilemma. Ik ben het eens met de 
tekst vsyy Chel Mertens.

Spreker; Ook kinderen uit sociaal zwakkere milieus moet een 
kaYYs wordeYY gegeven. St igmat isering wijs ik af. Ouders 
moeteYY de vrije keuze hebbeYY om voor de MiddeYYschoo 1 te 
kiezen.

Spreker: D’66 is voorstander van een 3-jarige Middenschool. 
Dit staat niet in het beslispunt. Wei in am. 629 waar wordt 
aangegeven dat uitgebreide experimenten noodzakelijk zijn. 
HB wil dit amendement overnemen hoewel uitgebreide 
epiriment in tegenspraak zijn met Bot. 6.

HB: de laatste opmerking is zeer juist. Het HB is voor ISO 
graden omgedraaid. De meningen waren aanvankelijk sterk 
verdeeld. De formulering van Bpt. 6 is n.a.v. de ingediende 
amendementen bij het HB opnieuw bediscussieerd. Doorslag 
gaf dat bezuiniging in eerste instantie leidt tot grotere 
klassen, hoger ziekteverzuim etc. zodat we eest van mening 
waren dat we weinig behoefte hadden aan experimenten op dit 
gebied omdat het geld beter gebruikt zou kunen worden. Toch 
zijn we tot inzicht gekomen dat de visie van am. 629 goed 
ie. Bij goed draaiend onderwijs horen vernieuwingen om 
optimaal te kunnen functioneren. We adviseren am. 629 en 
699 over te nemen byy de andere ont raden we, hetgen een 
logische consequentie is.



- 22 -

Rapportage Commissie: 699 is geen motie maar een aiviende-
ment.

HB graag deze amendeiYienten overnemen o/fi te bewerkstel 1 igen 
dat eevi posit ief standpunt t.a.v. de Middenschool
bewerkstel11igd wordt.

I vid i ene rs J
Chel MerteYis: fim. 577 is geend op oude tekst Bpt. 6 van HB. 

Rapportage ComiYiissie! 577 is verdergaanst. 

fiiYi. 435a en b worden terugget rokken.

H. Moermans Wij stel Ibyi uitdrukkel ijk prionteiten. Voor

huidige expirimenten en uitbreiding onderzoek.

StemiYiing aiYi. 577! verworpen
" 629 s aatigenomeYi
" 699: aangenoitieYi

fliYi. 435 a en b inget rokken 
ftiYi. 559 a: verworpen 
fiiYi. 559 b! verwopen 
flm. 559 c! vervallen 
ftm. 679/2 aangenomen 
Am. 679/7 aangenomien 
Bpt. 6 aangenomeYi.
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Kohnstamm doet een orde voorstel t.a.v. de behandeling van de overige 
punten:
1) De besluitvorming over het BP wordt opgeschort.
2) Het BP wordt vastgesteld met uitzondering van de onderwerpen op de 

pagina's 22, 23 en 24.
3) Voor zover de onderwerpen in het VP zullen voorkomen worden de beslis- 

punten ingetrokken en de indieners van de amendementen worden verzocht 
om (urn amendementen in te dienen op de tekst van het VP.

4) Voor zover deze punten niet terugkomen zullen ze behandeld worden op 
het novembercongres en wel de vrijdagavond.

5) de onder 3 en 4 genoemde besluitvorming zal te zijner tijd ingepast worden 
in het BP.

Dit ordevoorstel wordt in stemning gebracht en aangenomen.
Bovendien wordt vastgesteld de tot nu toe behandelde punten en stukken BP.
De partijvoorzitter vraagt bij ordevoorstel om de overige actuele politieke 
moties op pag. 37 in te trekken en ze in te dienen bij de AR.
Zonder stemming wordt dit ordevoorstel aangenomen.

APM 1050:
De Lange geeft een toelichting op de motie en hij brengt tevens enkele wij- 
zigingen aan. Voorts vraagt hij a en b apart in stemming te brengen.
Fokkink: Het is van belang wat hier wordt gevraagd. Vorig jaar is aangenomen 
de wijziging die een bestuursorgaan de mogelijkheid geeft om een advies uit 
te brengen. Dit advies kan alleen binnen het bestuur tot stand komen. Het 
kan niet anders zijn dan een vraag van het congres.
Ook al neemt het congres het aan dan kan het niet anders zijn dan dat het HB 
het advies van deze commissie tot de hare maakt.
Mw.v.d. Putte: Een motie van gelijke strekking is ingediend in de AR-vergade- 
ring van 1 juni. Het one man-one vote systeem blijft bestaan. Het gaat om een 
advies en niet om een bindende voordracht.
Rogier: Ondersteunt de motie van harte. Niet alle leden beschikken over de 
relevante informatie om te kiezen.
Slottje: Drenthe wil expliciet meegedeeld hebben dat zij er niet achter staan. 
Het is belangrijk dat mensen politick relevante informatie boven tafel krijgen, 
dat is veel beter dan vaak technische specialisaties, die kan men zich eigen 
maken.
V.d. Bos: Het gaat enerzijds om de diep geankerde partijstructuur, ander- 
zijds gaat het om het functioneren van de TK+fractie. Anderen zeggen dat dit 
in elkaars verlengde moet liggen.
Veel leden blijken in de praktijk te weinig informatie te hebben.
Het HB heeft een iets andere benadering gekozdn.
1) Tegen de partijcultuur in gaat dat elk partijlid kan uitmaken wat hij of 

zij vindt.
2) Het HB zelf de verantwoordelijkheid ook voor de inhoud van het advies op 

zich moet nemen. Dat betekent dat het HB ook kwetsbaar is op dit punt.
Het HB kan in een rolconflict komen.

3) Sommige mensen zijn minder op de hoogte en minder geinteresseerd in het 
wezen van D"66, zij hebben echter een even zware stem als de mensen die 
wel nauw betrokken zijn. Dat gaat echter ook op t.a.v. de democratische 
samenleving als zodanig.

Het HB heeft geen behoefte om in deze te adviseren, maar indien het congres 
nadrukkelijk het HB vraagt om dat advies uit te brengen, dan zal het HB zich 
daar niet tegen verzetten, maar loyaal uitvoeren.
De voorkeur van het HB zou dan wel nadrukkelijk uitgaan naar het delegeren 
aan een commissie.
De Lange wil er de nadruk op leggen dat het een advies is. Het is een berede- 
neerd advies. Dit geeft des te meer mogelijkheden om zelf te kijken of 
je het advies wilt volgen of niet.
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In steimning 1050a: verworpen.
In steranring 1050a en b; schn’ftelijk: uitslag 335 voor, 290 tegen: aangenomen.

De partijvoorzitter bedankt de programmacie die vorige zomer heeft gewerkt 
aan het BP en de komende zoroer weer zal gaan werken aan bet VP.
Ook is een groot woord van dank op zijn plaats aan het adres van Tineke 
Veenstra.
Ook de AR betrekt de voorzitter in zijn dankwoord, en bier met name de voor- 
zitter van de AR, tim, Kuiper.
Vervolgens neemt de partijvoorzitter afscheid van de afgetreden HB leden 
Aart Karssen, Henk Pijlman en Roger van Boxtel,

POLITIEKE BOODSCHAP DOOR HANS 17AN MIERLO,

Na de boodschap roept de partijvoorzitter een ieder op leden te gaan werven 
en met deze woorden sluit hij het congres, na congrespresidium, stemcommissie, 
medewerkers secretariaat en notulencoimissie bedankt te hebben voor bun aan- 
deel in het congres.


